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Ja piisab lihtsalt emaks olemisest, et teada: lapsi ei sünni-
tata ühiskonnale.

SDE naiskogu asepresident Heljo Pikhof, PM, 16.06.

K Õ VA  S Õ N A

Tartu ei vaja 
sambasõda

R eedeses Eesti Päevalehes kuulutas reporter Mirko 
Ojakivi, et peaminister Andrus Ansip on süüdi sel-
les, kui Tartus juhtub peagi nii, nagu juhtus Lihu-

las. Mis Lihulas juhtus, teab vist enamik eestlasi, sest seal-
se mälestusmärgi mahavõtmine ja äraviimine põhjustas 
Eestis seni enneolematu jõupruukimise nii viijate kui ka 
ausamba kaitsjate poolt.

Miks Ojakivi arvates peaks midagi sellist sündima ka 
Tartus? Ons tõesti Ansipit oodata Tartusse punase kraana-
ga, et siinseid monumente ööhakul maha kiskuda?

Emotsionaalse pealkirjaga loo «Ärge küüditage küüdi-
tatute monumenti» teemaks on Tartusse 1990. aastal püs-
titatud mälestusmärk «Rukkilill» (nimetatud ka «Pisarate 
kaevuks») Riia ja Pepleri tänava nurgal, mis on tõesti kavas 
teisaldada, sest uus omanik, kelle maa peal mälestusmärk 
seisab, plaanib seal alustada ehitust. Ansipi süü seisnevat 
selles, et endise linnapeana ei ostnud ta kõnealust krunti 
linnale. 

Ühenduse Memento eestvõttel sündinud «Rukkilill» kuu-
lub kahtlemata Eesti vabadusele viinud sündmuste ritta, ava-
des taas ühe vahepeal kinnikiilutud mälulaeka ning andes 
inimestele julgust ja lootust. Samas tasuks ka meenutada, et 
tol ajal polnud tänapäevaseid omandisuhteid ning mäles-
tusmärgi puhul oli esmatähtis tema asukoht kurikuulsa 
NKVD ja KGB eeluurimisvangla ehk rahvasuus halli maja 
lähedal. Et vastas asuv tänavanurk oli vaba, siis sinna see 
püstitatigi.

Omal ajal räägiti, et 
maailma kõrgeim hoone 
asub Tartus: kui Eiffeli tor-
nist näeb poolt Pariisi, siis 
Tartu halli maja keldrist ter-
vet Siberit. Sealt asuti ränge-
male teele, kui küüditatute 
oma ehk oligi – vangilaagri-
tesse Venemaa avarustes, 
kust sageli tagasi ei tuldud. 

R epresseeritute mäles-
tusmärki ei kavatseta 
viia teab kuhu, vaid 

ainult teisele poole tänavat 
Pepleri 27 maja ette puude 
alla. Juba siis, kui «Rukkilill» 
avati, pidasid paljud ta asu-
kohta liiga mürarikkaks ja 
avatuks: pidev liiklus ja foo-
ride taga lärmavad vingused 
veokid, lisaks veel sealsamas 
kõrval oma igapäevateed 
tallavad inimesed.

Paljudele oleks «Rukki-
lill» tõepoolest ainus koht, 
kus teadmata kadunut mä-
lestada, kuid sellegipoolest 
näeb seal harva lilleõisi või küünlaid. See koht ei sobi vaik-
seks omaette olekuks – paraku. Ega sobi müra ja melu tõt-
tu ka pühalikeks kogunemisteks.

Seetõttu on üsnagi kummaline, miks Tartu Memento 
eesotsas esimees Enn Tartoga nii resoluutselt mälestusmär-
gi teisaldamise vastu võitleb, saates protesti isegi europar-
lamenti. Pakutud kompromiss ühildada mälestusmärk uue 
hoonega pole küll võimatu, aga siin nimetatud puudused 
jääksid alles või võimenduksid ehk veelgi.

Tarto on öelnud: «Mulle ja enamikule represseerituist 
on põhiküsimus sisetundes – kas me sinna uude kohta ta-
hamegi enam minna?» Aga kui uus samatähenduslik koht 
on senisest parem, siis miks mitte minna? Siit ilmast jää-
davalt lahkunud ei mõistaks justkui nende mälestuse ni-
mel aetavat kiusu – kui me ikka neile mõtleme.

Kas nii või teisiti – aega veel on võimalusi kaaluda –, 
aga Tartu Postimehe arvates peaks Tartu asjad saama ikka 
Tartus ära klaaritud ja vastutustundetu on «Rukkilille» 
probleemi samastada Lihula sõdalase või Tallinna pronks-
sõduriga. Tartusse ei ole vaja mõttetut sambasõda, sest nen-
de ümber juba on liigagi palju ohtlikku vaenu õhutatud.

PALJUDELE OLEKS 
«RUKKILILL» TÕEPOO-
LEST AINUS KOHT, 
KUS TEADMATA KA-
DUNUT MÄLESTADA

N agu Maie Kiisel Tartu 
Postimehes (14.06.) 
kirjutab, on korralda-

tud jäätmevedu poliitiline ot-
sus selleks, et jäätmed ei sa-
tuks metsa. Samas nendib au-
tor, et «majapidamisjäätme-
test tulenevat prügistamist 
saab vältida ainult seeläbi, et 
eranditult igal majapidamisel 
on jäätmevedu kuidagiviisi 
korraldatud». 

See sõna «kuidagiviisi» pa-
neb muigama, sest ka metsa 
alla vedamine on kellegi jaoks 
kindlasti «korraldatud jäätme-
vedu». 

Kas me oleme endale tea-
dustanud, mida me tegelikult 
tahame? Kas tahame näidata, 
et järgime Euroopa Liidu nõu-
deid ja meil on korraldatud 
jäätmeveoga kõik korras, või 
tahame lahendada probleemi 
sisuliselt, toetades kohapeal 
sorteerimist, jäätmehulga eda-
sist vähendamist, jäätmete pa-
remate taaskasutamisvõima-
luste leidmist ja säästliku tar-
bimise propageerimist?

Sorteeritud prügi
Tooksin välja ühe väga 

olulise aspekti – kohapeal jäät-
mete sorteerimise –, mida kee-
gi ei ole millegipärast meelde 
tuletanud. Kui alustame sel-
lest, saab kõik üsna loogilise 
jätku.

Alustame samadest maja-
omanikest, keda kõik kiruvad. 
Ka nende hulgas on väga eri-
neva mõttelaadiga inimesi, 
kuid jätame praegu kõrvale 
sellised, kellel probleeme ei te-
ki, sest nad on seaduskuule-
kad kodanikud ja veavad prü-
gi iga kuu ära, mis sellest, et 
sorteerimata. 

Räägime nendest, kes on 
siiani veel prügi sorteerinud.

Hoolsad majaomanikud 
on aastaid oma prügi kodus 
sorteerinud ehk eraldi kogu-
nud paberit, metalli, klaasi, ki-
let ja toidujäätmed. 

Kasutades erinevaid või-
malusi, saab taara viia kogu-
mispunkti, paberi paberikon-
teinerisse, konservikarbid koos 
metallijäätmetega kokkuostu 
ja nii jääbki üle ainult kile ja 
(akna)klaas ning plasttuubid 
ja -pudelid, kusjuures täiesti 
lahendamata probleemiks on 
jäänud vanad riided. 

Kindlasti märkas lugeja, et 

üht väga olulist jäätmeliiki ma 
ei maininud – need on toidu-
jäätmed. Nendega seoses on 
mõttekas rääkida ka veosage-
dusest üks kord kuus. 

Usun, et igas peres on aeg-
ajalt nõutust, kuhu panna rik-
nenud toiduained. Eramajapi-
damistes on juba vanadest ae-
gadest kasutatud kompostee-
rimist, kuid aeg läheb edasi ja 
paljude koduümbruses ei ole-
gi enam selle jaoks kohta.

Kord kuus ei päästa
Ostes suvel näiteks värsket 

(rookimata!) kala, siis mida 
teete jääkidega, kui konteiner 
alles tühjendati eelmisel päe-
val ja järgmine tühjendus on 
28 päeva pärast?!

Selle probleemi lahendami-
seks on mitmeid mooduseid.

1. Korraliku jäätmekäitle-
jana tellite kiiremas korras ära-
veo, et vältida kala riknemist 
hoolimata sellest, et eraldi tel-
limus läheb teile palju kalli-
maks; mõeldes, mis kalasöö-
mine teile maksma läks, pi-
gem loobute kalast.

2. Pakite kalarapped viide 

kilekotti ja teibite kotid kinni 
lootuses, et hais ei tule kilest 
läbi.

3. Hoiate raha kokku ja 
söödate kalajääkidega kogu 
ümbruskonna kasse.

4. Panete kalajäätmed 
külm kappi hoiule järgmise 
äraveoni.

5. Kaevate aeda augu mar-
japõõsa või puu alla ja matate 
maha (väga hea väetis!)

6. Põletate keskküttekat-
las.

EI KUJUTA KÜLL ETTE, 
KUI PALJU HAMBAPAS-
TAT JA ŠAMPOONE 
PEAB KASUTAMA, ET 
KONTEINER TÄIS 
SAAKS. 

Nagu näha, on võimalusi 
mitu, kuigi ise valiksin 4. va-
riandi suvel ja 6. talvel. 

Mõni sõna ka pensionäri-
dest ja väikese sissetulekuga 
majapidamistest. Paljud on 
tõesti viinud oma prügima-
janduse miinimumini. Siin ei 

tarvitseks ennast tingimata ea-
kate inimestega samastada, 
sest toitumistavad ja tarbimis-
harjumused on erinevad.

Tunnen paljusid, kes tõe-
poolest ostavad põhilised toi-
duained turult, eelistades seda 
võimalust mitmel põhjusel: 
saab kaubelda, on kujunenud 
oma tutvus jne. 

Võiks muidugi proovida 
aasta aega (et saada piisavalt 
kogemusi) ära elada keskmi-
sest pensionist 3100 krooni 
kuus, millest tuleks maksta 
eluasemekulud, jätta rohtude-
le umbes 500 krooni ning üle-
jäänud raha eest toituda ja te-
kitada kord kuus piisav kogus 
jäätmeid.

Parandada seadust
Loomulikult ei taha ma 

väita, et prügi üldse ei teki, 
lihtsalt rõhutan, et jäätme-
hulk oleneb eelkõige sissetule-
kust, elustiilist ja mõttelaadist 
ning ka aastaaegadest.

Talvel on inimesed roh-
kem kodus, samuti suurendab 
kütteperiood tunduvalt jäät-
mekoguseid. Kevadel ja suvel 
rohkem reisitakse, süüakse 
värskeid puu- ja juurvilju ning 
jäätmeid tekib vähem.

Kui uuringutega on kind-
laks tehtud, et 60% kõikidest 
jäätmetest moodustavad pa-
kendid, siis uus pakendisea-
dus, mis võimaldab pakendid 
tagastada, peaks samas ulatu-
ses vähendama ka tavatarbija 
prügikasti sisu. 

Seetõttu ongi majaomani-
kud teinud ettepaneku lisada 
jäätmeseadusesse parandus, 
mis lubaks tellida konteinerit 
vastavalt vajadusele. Muide, 
ühekordsete kilekottide kasu-
tus ja pooltühjade prügikasti-
de vedu koos prügiveoautode 
levitatavate heitgaasidega ei 
saasta keskkonda sugugi vä-
hem kui «haisvad prügikas-
tid».

Mujal maailmas kasutatak-
se erinevaid taaskasutusvõi-
malusi ja tehnoloogiaid, minu 
arvates on viimane aeg ka 
meil need üle võtta, kui me ei 
taha jätta järeltulevatele põl-
vedele päranduseks suuri prü-
gilaid.

Samal teemal: Korraldatud jäät-
mevedu, TPM, 09.06., 12.06., 
14.06.

RIINA KALLAS
Tartu Majaomanike Ühingu esimees 
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Jäätmeveost seekord 
majaomanike pilgu läbi

Kommentaarid artiklile 
«Jäätmevedu – kas see on 
eesmärk või abinõu?», 
TPM, 14.06.

• Ükski prügivedaja ei tee 
kliendiga lepingut «prügi 
veetakse kord kuus». Neil on 
oma graafikud, kus üksuseks 
on nädal. Maksimaalne prü-
givedamise vahe on neli nä-
dalat ja jutul lõpp. Aastas tä-
hendab see piltlikult üht 
kuud lisaks. Prügivedaja aas-
ta koosneb seega 13 kuust. 

Pisiasi? Eks Eesti Vabariigis 
ole vist seaduste rikkumine 
üldse pisiasi. Seaduste järgi 
peab omavalitsus hoolitsema 
ja tagama ka selle, et kõik, 
kes tahavad, saavad oma lap-
se lasteaeda panna, aga oma-
valitsus vilistab selle seaduse 
peale.

• Mina arvan, et eramajadel 
peaks olema kohustuslik kaks 
korda kuus prügi vedada. 
Võibolla siis saame keskkon-
na puhta hoida. Miks ma nii 

arvan? Teel Tallinna nägin 
mitu korda tee äärde loobi-
tud prügikotte. Mitte üksi-
kuid autoaknast väljalennu-
tatud pabereid, vaid suuri 
prügikotte! See on masendav.

• Suurema osa prügist saab 
ahiküttega korteris põletada 
ja kuu ajaga ei tule konteiner 
täis – teenust tuleb aga prügi-
firmalt tellida. Meil on õigus 
isikuvabadusele! Ma peaksin 
saama ise otsustada, kelle 
teenust soovin ja kellele 

maksan siis, kui konteiner on 
täis.

• Riigikogu ja Tartu linnava-
litsus teavad, et inimesel on 
seitse nahka. 

Sellepärast peavadki nad 
mitu korda maksma: siis, kui 
nad poest ostavad prahti, ja 
siis, kui selle prügimäele saa-
davad. Ning nad maksavad 
ka siis, kui neil prügikasti mi-
dagi panna ei ole, aga prügi-
auto elamisest mööda sõi-
dab.
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